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Martın 28-də Saatlıda pambıqçılı-
ğın inkişafı məsələlərinə dair res-
publika müşavirəsi keçirilmişdir.
Azərbaycan Respublikasının Pre-
zidenti İlham Əliyev müşavirədə 
iştirak etmişdir.
Dövlətimizin başçısı müşavirədə 
giriş nitqi söyləmişdir. O, demişdir:
- Biz bugünkü müşavirədə ölkə-
mizdə pambıqçılığın inkişafı ilə 
bağlı məsələləri müzakirə edəcə-
yik. Bildiyiniz kimi, pambıqçılığın 
inkişafı Azərbaycanda prioritet 
sahə sayılır. Bu il ən çox pambıq 
tədarükü Saatlı rayonunda gözlə-
nilir. Pambıqçılığın rayonun inki-
şafına çox böyük xeyri var. Eyni 
zamanda, biz pambıqçılıqla məş-
ğul olan bütün rayonlarda sürətli 
inkişafı görürük. 
Əvvəlki illərdə Saatlı rayonunun 
inkişafı ilə bağlı çox böyük işlər 
görülübdür. Rayonun infrastruk-
turu tamamilə yenidən qurulub-
dur. Elektrik enerjisi ilə təminat 
böyük dərəcədə yaxşılaşıb. Bu 
gün açılışında iştirak etdiyim yeni 
yarımstansiyanın fəaliyyəti həm 
əhaliyə, həm də bütün təsərrü-
fatlara fasiləsiz elektrik enerjisi-
ni verməklə, əlbəttə ki, böyük bir 
inkişafa yol açır. Eyni zamanda, 
Saatlı rayonunun su problemləri 
də həll olunur. Uzun illər ərzində 
əhali bu problemdən əziyyət çə-
kirdi. Şəhərin cəmi 30 faizi su ilə 
təmin olunurdu, özü də gündə 2-3 
saat. İndi isə fasiləsiz, Dünya Sə-
hiyyə Təşkilatının standartlarına 
uyğun içməli su verilir.
Mənə verilən məlumata görə, qaz-
laşdırma 80 faizə çatıb və əminəm 
ki, yaxın gələcəkdə Saatlıda bir 
dənə də yaşayış məntəqəsi qaz-
sız olmayacaq. Saatlı rayonunun 
demək olar ki, bütün kənd yolları 
əsaslı təmir edilir, tikilir. Əvvəlki 
illərdə bir neçə önəmli kənd yolu 
layihəsi icra edilmişdir. Birinin 
açılışını bu gün etdik. Bir neçə 
kəndi birləşdirən daha bir kənd 
yolu layihəsi var ki, o da yaxın za-
manlarda icra ediləcək və əhalinin 
istifadəsinə veriləcək.
Prezident sosial obyektlərin tikin-
tisindən danışaraq demişdir ki, 
vaxtilə qəbul olunmuş regionla-
rın sosial-iqtisadi inkişafı Dövlət 
proqramları uğurla icra edilir və 
ölkəmizdə yeni reallıqlar yaradıb-
dır. Nəzərə alsaq ki, regionların 
sosial-iqtisadi inkişafına dair ar-
tıq bir neçə Dövlət proqramı icra 
edilib, görərik ki, bu proqramların 
çox böyük əhəmiyyəti var. İnfrast-
ruktur layihələri icra olunandan 
sonra biznes üçün daha da yaxşı 
şərait yaradıldı. Azərbaycan döv-
ləti bu istiqamətdə ardıcıl siyasət 
aparır, sahibkarlığın inkişafı, biz-
nes mühitinin yaxşılaşdırılması, 
yeni ixrac bazarlarının araşdırıl-
ması və o bazarlara çıxmağımız 
ölkəmizin hərtərəfli inkişafına gə-
tirib çıxarıb.
Biz fəaliyyətimizi gələcəkdə də 
uğurla davam etdirəcəyik. Qey-
ri-neft sektorunun inkişafı prio-

ritet sahədir, xüsusilə indiki şə-
raitdə ki, neftin qiyməti dünya 
bazarlarında kəskin şəkildə aşağı 
düşüb. Biz indi qeyri-neft sektoru-
nun inkişafına həm daha çox fikir 
verəcəyik, həm də ki, daha da fəal 
iş aparılacaqdır.
Dövlət başçısı Azərbaycanda 
pambıqçılığın qədim ənənələrə 
malik olduğunu bildirmiş, qeyd 
etmişdir ki, əsrlərboyu xalqımız 
pambıqçılıqla məşğul olubdur. 
O, demişdir ki, pambıqçılığın ən 
sürətli və uğurlu inkişaf dövrü 
ulu öndər Heydər Əliyevin adı 
ilə bağlıdır. Məhz onun təşəbbüsü 
və bilavasitə rəhbərliyi ilə 1970-ci 
illərdə və eyni zamanda, 1980-ci 
illərin əvvəllərində Azərbaycanda 
pambıqçılıq sürətlə inkişaf edib. 
Əgər biz statistikaya nəzər salsaq 
görərik ki, Ulu Öndərin dövründə 
Azərbaycanda pambıq tədarükü 
bir neçə dəfə artıb. 1980-ci illərin 
əvvəllərində 800 min ton–1 mil-
yon tona qədər pambıq tədarük 
edilirdi.
Bu, əlbəttə ki, respublikanın inki-
şafına səbəb olmuşdur. Məşğul-
luq yüksək səviyyədə təmin edi-
lirdi. Pambıqçılıqla məşğul olan 
zəhmətkeşlər öz həyat şəraitini 
böyük dərəcədə yaxşılaşdırmışdı-
lar. Kəndlərimiz abadlaşdı, o vaxt 
Azərbaycana böyük investisiya 
cəlb olundu. Əlbəttə, biz o vaxt 
müstəqil dövlət deyildik və Azər-
baycan xalqı onu da unutmamalı-
dır ki, Sovet İttifaqının tərkibində 
Azərbaycan iki respublikadan 
biri olmuşdur ki, öz tələbatını özü 
ödəyirdi, eyni zamanda, ümumit-
tifaq büdcəsinə də töhfə verirdi. 
Qalan 13 respublika dotasiya ilə 
işləyirdi. Əfsuslar olsun ki, Ulu 
Öndər Azərbaycandan Moskvaya 
gedəndən sonra bütün sahələrdə 
olduğu kimi, biz pambıqçılıqda 
da tənəzzüllə qarşılaşdıq. İldən-ilə 
diqqət azalırdı, ildən-ilə pambıq 
sahələri kiçilirdi və bu proses əf-
suslar olsun ki, son illərə qədər 
davam edirdi.
Ancaq 1993-cü ildən sonra Ulu 
Öndərin rəhbərliyi ilə vəziyyət sa-
bitləşməyə başladı. Əgər statistik 
göstəricilərə nəzər salsaq görərik 
ki, 1996-cı ildən sonra artıq Azər-
baycanda hər il iqtisadi inkişaf 
başlamışdır.
Hesab edirəm ki, bu gün pambıq-

çılığın inkişafı artıq reallıqdır və 
2016-cı il dönüş ili olmuşdur. 2015-
ci il demək olar ki, bizim müasir 
tariximizdə pambıqçılıqda ən pis 
il olmuşdur, 18 min hektardan 
cəmi 35 min ton pambıq tədarük 
edilmişdir. Keçən il qısa müddət 
ərzində, - düzdür, bir qədər vaxt 
itirdik, - bütün gücləri səfərbər 
edərək biz dönüş yarada bildik. 
Çox ciddi tədbirlər görüldü, tex-
nika alındı, dövlət dəstəyi göstə-
rildi, imkan daxilində meliorasiya 
işləri aparıldı. Keçən il biz 51 min 
hektarda pambıq əkmişdik və nə-
ticədə 90 min tona yaxın məhsul 
götürülmüşdür. Yəni, bu, 2015-ci 
illə müqayisədə üç dəfə çoxdur.
Ancaq bu il biz daha da ciddi ha-
zırlaşmışıq. Bu il bütün aqrotexni-
ki tədbirlər ən yüksək səviyyədə 
təşkil edilmişdir. 
Bu il və keçən il Dövlət İnvestisiya 
Proqramında pambıqçılığın inki-
şafı ilə bağlı böyük vəsait nəzərdə 
tutulmuşdur. Kompleks tədbirlər 
görülmüşdür. İlk növbədə, biz 
özümüzü texnika ilə təmin etməli 
idik və bunu etdik. Keçən il və bu 
il Azərbaycana minlərlə yeni tex-
nika gətirilib. Keçən il 100-ə yaxın 
pambıqyığan kombayn gətirilmiş-
dir. Bu il 200-dən çox müasir kom-
bayn sifariş edilib.
Meliorasiya işləri uğurla aparılıb. 
“Meliorasiya və Su Təsərrüfatı” 
Açıq Səhmdar Cəmiyyəti, eyni 
zamanda, yerli icra orqanları bu 
işlərdə fəal iştirak edirlər. Biz me-
liorativ tədbirləri genişləndirərək 
dövriyyəyə yeni əkin sahələri-
ni əlavə etdik. Hesab edirəm ki, 
bütün bu kompleks tədbirlər nə-
ticəsində bu il rekord nəticə göz-
lənilir. Biz əkin sahələrini böyük 
dərəcədə genişləndirdik. Son mə-
lumata görə, bu il 136 min hek-
tarda pambığın səpini gözlənilir 
və orta məhsuldarlıq 20 sentner 
səviyyəsində olmalıdır. Keçən illə 
müqayisədə bu, artım deməkdir. 
Ancaq biz və pambıqçılar bunu 
yaxşı bilirik ki, bu, bizi qane edə 
bilməz. Sovet vaxtı məhsuldarlıq 
daha da böyük idi. Nəzərə alsaq 
ki, bu gün biz həm müasir texnika 
alırıq, həm bütün digər tədbirləri 
ən yüksək səviyyədə görürük, əl-
bəttə, gələcək illərdə məhsuldarlıq 
daha da artmalıdır.
Pambıqçılığın ölkə iqtisadiyyatına 

çox böyük xeyri var. Bu, ölkəmizə 
valyuta gətirir və pambıq elə bir 
məhsuldur ki, dünya birjaların-
da satılır. Ona görə, pambığın və 
mahlıcın satışı üçün bazarları ara-
maq lazım gəlmir və bu, əlbəttə ki, 
böyük üstünlükdür. 
Dövlət, əlbəttə ki, öz tədbirlərini 
görür. İlin əvvəlindən ancaq icti-

mai işlərə 40 mindən çox vətəndaş 
cəlb edilmişdir, 40 mindən çox 
yeni iş yeri ancaq dövlət sektorun-
da yaradılmışdır. Dövlət şirkətlə-
rində, dövlət qurumlarında, yerli 
icra orqanlarında 40 mindən çox 
vətəndaş artıq işlə təmin edilib. 
Azərbaycanda dövlət həmişə sa-
hibkarlara kömək göstərir. Bu kö-

mək və yardım müxtəlif sahə lər də 
özünü büruzə verir. Əlbəttə ki, ilk 
növbədə, mənim siyasi dəstəyim 
xüsusi əhəmiyyət daşıyır. Mən 
hər il dəfələrlə sahibkarlarla görü-
şürəm, çalışıram ki, onların prob-
lemləri həll olunsun və onlar da 
ölkə iqtisadiyyatına daha böyük 
həvəslə yatırım, yəni, sərmayə 
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qoysunlar. Eyni zamanda, sahi-
bkarlara böyük maliyyə dəstəyi 
göstərilir. Sahibkarlığa Kömək 
Mil li Fondunun xətti ilə bu günə 
qə dər 2 milyard manatdan çox 
gü zəştli şərtlərlə kreditlər veril-
mişdir. Bu kreditlər iqtisadiyyatın 
real sektoruna verilir. Bu kreditlər 
hesabına on minlərlə yeni iş yeri, 
yüzlərlə, minlərlə yeni müəssisə 
yaradılıbdır və bir sözlə, ölkəmi-
zin qeyri-neft sektorunun inkişa-
fı üçün yeni imkanlar açılıbdır. 
Məhz bunun nəticəsində bu ilin 
ilk iki ayında qeyri-neft sənayemiz 
5 faiz, kənd təsərrüfatı isə 3 faiz-
dən çox artmışdır. Bu, iqtisadiy-
yatın real sektorunun - qeyri-neft 
sənayesinin və kənd təsərrüfatının 
inkişafının göstəriciləridir. Bunu 
beynəlxalq mötəbər qurumlar da 
qeyd edir. Onların arasında xü-
susilə Davos Ümumdünya İqtisadi 
Forumu ən mötəbər dünya forumu-
dur və onun hesablamalarına görə, 
Azərbaycan iqtisadiyyatı dünya 
miqyasında öz rəqabətqabiliyyətli-
liyinə görə 37-ci yerdədir. Dünyada 
200-dən çox ölkə var. Bax, biz bu 
parametrə görə 37-ci yerdəyik. He-
sab edirəm ki, bu, tarixi nailiyyətdir. 
Bundan əlavə, biz keçən ilə nisbətən 
3 pillə yuxarı qalxmışıq. Əlbəttə ki, 
bu, bizim işimizə verilən yüksək 
qiymətdir və bizi sevindirir. Ancaq 
əsas məsələ ölkəmizdə gedən pro-
seslərdir və bu proseslər müsbət is-
tiqamətdə gedir.
Növbəti illərdə əsas vəzifələrdən 
biri qeyri-neft məhsulları ixracının 
artırılmasıdır. Çünki neft-qaz sahə-
sində hər şey müsbət istiqamətdə 
gedir. Bizim böyük “Cənub Qaz 
Dəhlizi” layihəsi uğurla icra edilir. 
Bu da tarixi layihədir. Ancaq bizim 
əsas məqsədimiz qeyri-neft ixracı-
mızı artırmaqdır. Bax, bunu etmək 
üçün kənd təsərrüfatının ənənəvi 
sahələri inkişaf etməlidir. Bura-
da təkcə pambıqçılıqdan söhbət 
getmir. Biz keçən il tütünçülükdə 
də, baramaçılıqda da ciddi dönüş 
yarada bilmişik. Tütün istehsalı 
artır. Biz artıq quru tütünün ixracı 
ilə də ciddi məşğuluq, kontraktlar 
imzalanıbdır. Üzümçülüyün inki-
şafı sürətlə gedir, şərab məhsulla-
rının ixracı da artmalıdır və artıq 
artır. Baramaçılıq sürətlə inkişaf 
edir. Əgər 2015-ci ildə cəmi 200 ki-
loqramdan bir qədər çox barama 
tədarük olunubsa, keçən il bu, 70 
tona çatıbdır, bu il daha da yüksək 
rəqəm olacaq. Şəki ipək kombi-
natının işi bərpa edilib. Orada da 
subsidiyalar verilir. Tütünçülükdə 
də subsidiya verilir. İndi şəkər çu-
ğundurunun kütləvi əkini başla-
yıb. Bu, bizə çox lazımdır. Çünki 
bizim şəkər zavodumuz daha çox 
xaricdən gələn xammalla işləyir. 
Biz daha çox yerli xammalı təmin 
etməliyik. Bu da məşğulluq və ix-
rac potensialı deməkdir. Ona görə 
qeyri-neft məhsullarının, xüsusilə 
kənd təsərrüfatı məhsullarının ix-
racı bizim üçün indiki inkişaf mər-
hələmizdə əsas vəzifədir.
Biz bir neçə ölkədə artıq ticarət 
evləri yaradırıq. “Made in Azerba-
ijan” brendi artıq dünyaya yayılıb-
dır. İndi bütün siyasi təmaslarda, 
həmkarlarımla görüşlər əsnasında 
ən vacib məsələ məhz Azərbaycan 

məhsullarının ixracı məsələsidir. 
Bu məsələni mən qaldırıram və 
siyasi dəstək olan yerdə, əlbəttə 
ki, bizim sahibkarlarımız üçün də 
yeni imkanlar yaranır. 
Bir sözlə, artıq keçən il ərzində 
pambıqçılıqda əldə edilən müsbət 
təcrübə gələcəyə nikbinliklə bax-
maq üçün böyük əsas verir. Bu-
günkü müşavirədə pambıqçılığın 
inkişafı ilə bağlı önəmli məsələlər 
müzakirə ediləcək. Əminəm ki, bu 
gün start verdiyimiz səpin kampa-
niyası uğurla başa çatacaq və biz 
bol məhsul əldə edəcəyik.

* * * * *
Sonra Saatlı Rayon İcra Hakimiyyə-
tinin başçısı Siraqəddin Cabbarov, 
Biləsuvar Rayon İcra Hakimiyyəti-
nin başçısı Mahir Quliyev, “Gilan 
Holding”in Gilan kənd təsərrüfatı 
qrupunun pambıqçılıq üzrə mü-
şaviri Bəhruz Camalov, Beyləqan 
Rayon İcra Hakimiyyətinin başçı-
sı Vaqif Abdullayev, Bərdə Rayon 
İcra Hakimiyyətinin başçısı Vida-
di İsayev, “ÇTS Aqro” MMC-nin 
baş direktor əvəzi Arif İbrahimov, 
Tərtər Rayon İcra Hakimiyyətinin 
başçısı Müstəqim Məmmədov, 
Meliorasiya və Su Təsərrüfatı Açıq 
Səhmdar Cəmiyyətinin sədri Əh-
məd Əhmədzadə çıxış etmişlər.

Prezident İlham Əliyevin 
yekun nitqindən:

-Bu il 22 rayonda pambıq əkilə-
cək. Mənə verilən son məlumata 
görə, əkin sahələri 136 min hektar 
olacaq. Rayonlar üzrə hektarların 
həcmi aşağıdakı kimidir. Mən istə-
yirəm bu rəqəmləri səsləndirim. 
Həm bunu ictimaiyyət, həm də 
zəhmətkeşlər bilsinlər ki, burada 
işləmək üçün çox böyük imkanlar 
yaranıb. 
Ağcabədi rayonunda 8 min 800, 
Ağdamda 3 min, Ağdaşda 3 min, 
Ağsuda 2500, Beyləqanda 8 min 
500, Bərdədə 8 min 500, Biləsuvar-
da 11 min, Cəlilabadda 500, Fü-
zulidə 2 min, Goranboyda 5 min, 
Hacıqabulda 1200, İmişlidə 18 
min, Kürdəmirdə 4 min, Neftçala-
da 10 min, Saatlıda 17 min 100, Sa-
birabadda 15 min, Salyanda 7 min, 
Samuxda 30, Tərtərdə 3 min, Ucar-
da 2500, Yevlaxda 2 minə yaxın, 
Zərdabda 3100 hektarda pambıq 
əkiləcək. Bu, yaxşı göstəricidir, 
keçən illə müqayisədə təxminən 
3 dəfə çoxdur. Biz əlbəttə, çalış-
malıyıq ki, növbəti illər üçün əkin 
sahələrini genişləndirək.
Orta məhsuldarlıq 20 sentner ətra-
fında gözlənilir. Əlbəttə ki, çox da 
ola bilər, az da. Misal üçün keçən 
il 17 sentner olub. Ancaq keçən il, 
əlbəttə ki, biz bir qədər vaxt itirdik. 
Eyni zamanda, hava şəraiti imkan 
vermədi. Burada qeyd olundu ki, 
hətta yanvar ayında pambıq yığı-
lırdı. Ancaq kütləvi surətdə yığım 
dekabr ayına qədər davam edirdi. 
Bu il əlbəttə ki, bütün işlər vaxtında 
görülməlidir. Bütün hazırlıq işləri 
vaxtında və əsaslı görülüb. Səpinə 
artıq bu gün start verildi və yığım 
da əlbəttə ki, vaxtında aparılmalı-
dır. Əgər biz hektardan orta hesab-
la 20 sentner götürsək, bu, 270 min 
ton pambıq tədarükü deməkdir. 
Biz itkiləri həm tarlalarda, həm 
də ki, yollarda minimuma endir-
məliyik. Pambıq sahələrinə gedən 

yollar əsaslı təmir edilir. Ümu-
miyyətlə, ölkəmizdə kənd yolları-
nın təmiri və tikintisi, yeni yolla-
rın salınması geniş vüsət alıb. Biz 
son illər ərzində bir çox layihələr 
həyata keçirmişik. Təkcə bu il 40-
dan çox layihə icra edilir və bu la-
yihələr yüzlərlə kəndi birləşdirən 
layihələrdir. 
Qəbul məntəqələrində və pam-
bıqtəmizləmə zavodlarında fa-
siləsiz elektrik enerjisi təmin edil-
məlidir. Eyni zamanda, nasos 
stansiyalarına da fasiləsiz enerji 
verilməlidir. Bu gün Saatlıda açı-
lışında iştirak etdiyim yeni yarıms-
tansiyanın timsalında biz ye niləşən 
enerji təsərrüfatını görü rük. Bütün 
bölgələrdə yarımstansiyalar tikilir, 
yeni xətlər çəkilir, dirəklər dəyiş-

dirilir. Bir sözlə, fasiləsiz elektrik 
enerjisi həm əhaliyə, eyni zaman-
da, iqtisadiyyata lazımdır. 
Əkin sahələrinin genişlənməsini 
nəzərə alsaq, bu il pambıqçılıqda 
200 mindən çox insan işlə təmin 
olunur və olunacaq. Keçən il bu 
rəqəm 64 min idi. Yəni, burada da 
iş üçün 3 dəfədən çox imkanlar 
yaranıb. Bu, əlbəttə ki, məşğullu-
ğun artırılmasına, işsizliyin azal-
masına gətirib çıxaracaq. İşləmək 
istəyən vətəndaşlar özləri üçün iş 
tapa biləcəklər.
Mən artıq qeyd etdim ki, keçən il 
pambığın qiyməti 9 qəpik artırıl-
dı, 10 qəpik də subsidiya verilir. 
Bu, bir daha göstərir ki, dövlət bu 
sahəyə çox böyük əhəmiyyət ve-
rir. Eyni zamanda, onu göstərir 
ki, dövlət, ümumiyyətlə, fermer-
lərə öz dəstəyini əsirgəmir. Hesab 
edirəm ki, fermerlərimiz üçün ya-
radılmış şərait heç bir başqa ölkə-
də yoxdur. 
Güzəştli şərtlərlə gübrələr verilir. 
Fermerlər gübrənin qiymətinin 
cəmi 30 faizini ödəyirlər. Güzəştli 
şərtlərlə yanacaq və kreditlər veri-
lir. Mən artıq qeyd etdim ki, iqtisa-
diyyatın real sektoruna 2 milyard 
manat ən aşağı faizlə kreditlər 
ayrılıbdır. Bu, əsasən bölgələrə ge-
dən vəsaitdir. Metodik tövsiyələr 
verilir, kənd yolları, magistral 
yollar salınır. Yəni, bütün bu inf-

rastruktur layihələri, bütün bun-
lar dövlət tərəfindən göstərilən 
dəstək və böyük maliyyə dəstəyi-
dir. Bu il ancaq pambıq becərən 22 
rayonda 200 min yeni iş yeri açılıb 
və növbəti illərdə bu rəqəm daha 
da artacaq. 
Kadr hazırlığı məsələləri böyük 
əhəmiyyət daşıyır. Ümumiyyət-
lə, növbəti illərdə peşə hazırlığı 
Azərbaycanda geniş vüsət alma-
lıdır və buna böyük ehtiyac var. 
Peşə məktəblərinin yaradılması 
prosesi gedir, daha da sürətlə get-
məlidir. Bu proses iqtisadiyyatın 
ümumi inkişafı ilə uzlaşmalıdır. 
Ona görə peşə hazırlığı buna uy-
ğun şəkildə aparılmalıdır.  Kənd 
təsərrüfatı mütəxəssisləri, aqro-
nomlar, bu peşələr üzrə kadrlar 

hazırlanmalıdır. 
Pivot suvarma sistemləri ölkə-
mizə gətirilib. Əvvəlki illərdə bəzi 
rayonlarda bu sistemlərdən özəl 
qurumlar istifadə etmişlər. Ancaq 
əlbəttə ki, onların sayı bizi qane 
edə bilməz. Ona görə, dövlət bu 
sahəyə də öz dəstəyini göstərməyə 
başlayıb. Pivot sistemləri dünyada 
ən müasir və ən səmərəli suvarma 
sistemləridir. Pivot sistemləri məh-
suldarlığı bir neçə dəfə artıra bilər. 
Bu sistemlərdən Azərbaycanda əl-
bəttə ki, təkcə pambıqçılıqda yox, 
başqa sahələrdə də istifadə olunur 
və olunacaq. Nəzərə alsaq ki, kənd 
təsərrüfatının inkişafı, xüsusilə su-
varma, meliorasiya ilə bağlı bizim 
bundan sonra da böyük planla-
rımız olacaq və var, biz pivot su-
varma sistemlərini Azərbaycanda 
özümüz istehsal etməliyik.
Bütövlükdə, əvvəlki illərdə və son 
illər ərzində meliorasiya sahəsinə 
ayrılmış böyük vəsait artıq öz nə-
ticəsini göstərir. Biz son illər ərzin-
də 4 böyük su anbarını yaratdıq. 
Onlardan Taxtakörpü və Şəm-
kirçay ən böyük su hövzələridir. 
Göytəpə və Tovuzçay su anbarları 
da istifadəyə verilib və bunun nə-
ticəsində on minlərlə yeni torpaq-
lar əkinə cəlb olunur. İndi bütün 
işlər görülür. Bu istiqamətdə işlər 
davam etdirilməlidir və suvarma 
ilə bağlı indi çox ciddi fəaliyyət 

proqramı hazırlanır. 
Eyni zamanda, ölkəmizdə pestisid 
istehsalı zavodunun yaradılması 
da çox vacibdir. Biz pestisidləri 
xaricdən alırıq. Valyutanı xari-
cə xərcləməmək üçün biz bunu 
daxildə təşkil edə bilərik. Bildiyi-
niz kimi, ölkəmizdə böyük gübrə 
zavodu tikilir. Gələn il fəaliyyətə 
başlayacaq və biz özümüzü azot 
gübrələri ilə tam təmin edəcəyik, 
eyni zamanda, xaricə də ixrac edə-
cəyik. Pestisid istehsalı zavodu-
nun yaradılması da zəruridir.
Bir neçə ildən sonra bizə yeni 
pambıqtəmizləmə zavodları lazım 
olacaq. Burada deyildi ki, İmişlidə 
yeni bir zavodun tikintisi nəzərdə 
tutulur. Ancaq biz zavodların ti-
kintisini pambığın proqnozlaşdı-
rılan tədarükü ilə uzlaşdırmalıyıq. 
Mənə verilən məlumata görə, biz-
də hazırda cəmi 22 zavod fəaliyyət 
göstərir və o zavodların emal gücü 
400 min tondur. Sovet vaxtında isə 
zavodların emal gücü 900 min ton 
idi. O zavodların bir çoxu artıq 
fəaliyyətsizdir, 22 zavod fəaliyyət-
dədir. Əgər pambıqçılığı götürdü-
yümüz sürətlə inkişaf etdirsək, biz 
təqribən bir-iki ilə 400 min tona 
çatacağıq. Ona görə indidən bü-
tün işlər görülməlidir. İqtisadiy-
yat Nazirliyi, Sahibkarlığa Kömək 
Milli Fondu, Kənd Təsərrüfatı 
Nazirliyi, özəl qurumlar, işləyin 
və mənə məlumat verin. Biz vaxt 
itirməməliyik. Bu il görülmüş təd-
birlər nəticəsində 150 min hektar 
suvarılmamış torpaqlara su çəkili-
şi təmin ediləcəkdir. 
Biz işləri davam etdirməliyik. 
Mənə artıq gələn il üçün təkliflər 
təqdim olundu. İlkin hesablamala-
ra görə, gələn il biz təqribən əlavə 
90 min hektara yaxın torpaqlara su 
çəkə bilərik. Keçən il 51 min hek-
tardan 90 min tona yaxın pambıq 
yığılmışdır. Qeyd etdiyim kimi, bu 
il 136 min hektardan 270 min ton 
gözlənilir, bəlkə də çox ola bilər. 
Ancaq mən istəmirəm ki, qarşı-
ya hansısa bir hədəf, yaxud da ki, 
plan qoyum. Əlbəttə ki, həyat, təbii 
şərait, hava şəraiti bunu göstərər. 
Bunun da böyük rolu var. Ancaq 
biz real imkanımızı bilməliyik və 
çalışmalıyıq ki, işlər daha da böyük 
səmərə ilə aparılsın.
Məndə olan məlumata görə, pi-
vot suvarması ilə çox rahat surət-
də hər hektardan təqribən 35-40 
sentner pambıq götürmək müm-
kündür. Hesab edirəm ki, açıq su-
varma yolu ilə 25 sentner də real 
rəqəm ola bilər. Hesab edirəm ki, 
biz 2020-ci ildə açıq suvarma yolu 
ilə 140 min hektarda pambıq əkə 
bilərik və təqribən 60-65 min hek-
tar pivot sistemləri ilə təmin olu-
na bilər. Əgər biz buna nail olsaq, 
orta məhsuldarlıq 30 sentnerə ça-
tacaq və bu, il ərzində 600 min ton 
pambıq tədarükü deməkdir. Bu, 
real rəqəmlərdir.
Mən texnika ilə bağlı bəzi rəqəm-
ləri səsləndirmək istəyirəm ki, siz 
də biləsiniz, Azərbaycan ictimaiy-
yəti də bilsin. Keçən il 1800 ədəd 
texnika, o cümlədən 94 pambıq-
yığan kombayn və 300-ə yaxın 
traktor alınmışdır. Bu il 3811 ədəd 
texnika, o cümlədən 209 pambıq-
yığan kombayn və 810 traktor sifa-

riş edilib. Bu texnikaların alınması 
üçün keçən il və bu il 150 milyon 
dollar vəsait xərclənib. Bu, döv-
lətin pambıqçılığa göstərdiyi real 
diqqətin təkcə bir əlamətidir. Əgər 
texnikanı, meliorasiya işlərini və 
digər lazımi tədbirləri əlavə etsək, 
görərik ki, buna nə qədər böyük 
diqqət göstəririk, bir məqsədlə ki, 
insanlar daha yaxşı yaşasınlar.
Əlbəttə ki, pambıqçılığın inkişa-
fı ölkəmizə əlavə gəlir gətirəcək. 
Ancaq istəyirəm biləsiniz, bu gəlir 
neftdən əldə olunan gəlirlə müqa-
yisə edilə bilməz. Neft satışından 
ölkəmizə milyardlarla dollar val-
yuta gəlir. Bu il əgər neftin qiymə-
ti 40 dollar səviyyəsində olarsa, - 
bizim büdcədə bu rəqəm nəzərdə 
tutulub, - ölkəmizə 5 milyard dol-
lardan çox valyuta gələcək. Ona 
görə pambıqçılığın inkişafı, ilk 
növbədə, məşğulluğun artırılması 
və insanların, bu rayonlarda yaşa-
yan insanların həyat səviyyəsinin 
yaxşılaşdırılması üçün aparılır. 
Ona görə biz neftdən əldə edilən 
vəsaiti bu sahəyə qoyuruq ki, ca-
maat daha da yaxşı dolansın, işlə-
sin, pul qazansın, halal zəhmətlə 
dolansın. Biz yaxşı pul qazanmaq 
üçün imkanlar yaradırıq. Ona 
görə pambıqçılığın inkişafı Prezi-
dent kimi mənim üçün, ilk növbə-
də, sosial layihədir, ondan sonra 
iqtisadi layihədir, daha sonra isə 
valyuta gətirən layihədir.
Pambıqçılığın inkişafı, əlbəttə ki, 
Azərbaycanda yüngül sənayenin 
də inkişafına böyük təkan verə-
cək. Keçən il Mingəçevirdə sənaye 
parkının təməli qoyuldu. Orada 9 
zavod tikiləcəkdir, o cümlədən ip-
lik zavodu. Bu ilin sonuna qədər 
artıq ilk zavodlar fəaliyyətə baş-
lamalıdır. Bu da çox böyük, ciddi 
iqtisadi təşəbbüsdür. Bu doqquz 
zavodun və ümumiyyətlə, sənaye 
parkının fəaliyyəti nəticəsində ən 
azı 5 min insan işlə təmin ediləcək. 
Mingəçevir kimi şəhər üçün bu, 
çox yaxşı göstəricidir. Bilirsiniz ki, 
bəzi böyük şəhərlərdə işsizlik ra-
yon yerlərindən daha da çoxdur. 
Ona görə Mingəçevir Sənaye Par-
kının yaradılması bu baxımdan da 
çox əhəmiyyətlidir.
Eyni zamanda, biz hazır məhsul 
satacağıq, mahlıc, iplik yox. Ça-
lışmalıyıq ki, hazır məhsul, tekstil 
sataq, xarici bazarlarda özümüz 
üçün yer edək. Bir daha demək 
istəyirəm ki, mən bütün həmkar-
larımla təmaslarda bu məsələni ön 
plana çəkirəm. Ticarət dövriyyəsi-
nin və Azərbaycan məhsullarının 
ixracının artırılması məsələlərini 
qoyuram ki, bizim üçün yeni ba-
zarlar açılsın. Ənənəvi bazarlar 
var və biz o bazarlarda işləyirik. 
Biz yeni bazarlara çıxmalıyıq. 
Bütün bu tapşırıqları yerinə yetir-
mək üçün növbəti bir neçə ayda 
çox fəal iş aparılmalıdır. Bizim 
mərkəzi və yerli orqanlar da birgə 
işləməlidir. İqtisadiyyat Nazirliyi, 
Kənd Təsərrüfatı Nazirliyi, “Meli-
orasiya və Su Təsərrüfatı” Səhm-
dar Cəmiyyəti, yerli icra orqan-
larının nümayəndələri birlikdə 
işləməlidirlər. Əminəm ki, gö-
rülən və görüləcək bütün işlər nə-
ticəsində bu il də pambıqçılıqda 
yaxşı nəticələr olacaqdır.

Artıq Bakı şəhərində, 
altı rayon və altı ün-
vanda kənd təsərrüfatı 

məhsullarının 
satış yarmar-
kaları fəaliyyət 
göstərir.
Mart ayından 
Bakı şəhəri, Nə-
si mi rayonu, 
3-cü mikrora-
yon, Seyid Cəfər 
Pi şəvəri küçə-

sində “Agromall Yaşıl 
Market” yarmarkası 

gündəlik olaraq fəa-
liyyət göstərir. Yar-
markada satıcılar və 
alıcıların rahatlığının 
təmin olunması üçün 
əlverişli ticarət mühiti 
yaradılmış, yarmar-
ka ən müasir texniki 
avadanlıqlarla təchiz 
olunmuşdur.
Fermerlər, sahibkar-
lar və kənd təsərrüfatı 

məhsulları istehsalçı-
ları öz məhsullarını 
sat maq üçün yeni təş-
kil olunmuş yarmar-
kaya dəvət olunurlar.
Məlumat üçün bildiri-
rik ki, “Yaşıl Market” 
yarmarkasında yer-
ləşmək üçün məhsul 
istehsalçılarından və 
sahibkarlardan heç bir 
ödəniş tələb olunmur.

Bakıda gündəlik yarmarka fəaliyyət göstərir 
Bakıda Əhmədli qəsə-
bəsində (keçmiş Radio 
Zavod) “Bravo” hiper-
marketi açılacaq.
Aprelin 6-da istifadəyə 
veriləcək hipermarket 
Azərbaycanın ilk hiper-
marketi olacaq. Məlu-
mata görə, “Bravo” hi-
permarketdən hər şeyi 
tapa biləcəksiniz.  “Bü-

tün bazarlığınızı bir yer-
dən almaq” imkanı ya-
radacaq hipermarketdə 
40,000 çe şiddə məhsul 
təklif edi ləcəkdir.
Yeni açılacaq hipermar-
ket  7 futbol meydançası 
qədər böyükdür. Bravo 
hipermarketi  8.000 m2 
alış-veriş sahəsinə, 800 
avtomobil dayanacağı 

yerinə malikdir. 
Qeyd edək ki, ilk “Bra-
vo” supermarketi “Ganj-
lik Mall” tica rət  mər-
kəzində, 2-ci “Bra vo” 
isə Bilgəh qəsə bə sin də 
“Amburan Mall”da isti-
fadəyə ve ril mişdi. Tez-
liklə bir çox ünvanda 
Bravo ma ğa za larını görə 
biləcəksiniz.

Azərbaycanda ilk hipermarket açılır
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